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Er stond vorige week zaterdag een column van ons ere lid Hans Wiegel in De Telegraaf over dit 

onderwerp.  Mooier kon het niet uitgelegd en beschreven staan dat een raadgevend referendum 

onze parlementaire democratie ondermijnt of -zoals het in de column stond- het referendum is de 

bijl aan de wortel van de parlementaire democratie.  

Een voorbeeld vorig jaar van macabere schoonheid was het referendum over het associatieverdrag 

tussen Oekraïne en de EU. En dat was een raadgevend referendum. Slechts een op de zes 

Nederlandse kiezers stemde tegen het verdrag en daar zaten nog vele kiezers tussen, die om andere 

redenen tegenstemde dan waar het over ging. Bv De Partij voor de Dieren adviseerde tegen te 

stemmen omdat er in de Oekraïne veel plofkippen zouden lopen.  

Je kunt een referendum raadgevend noemen, maar het wordt wel erg moeilijk om de uitslag naast je 

neer te leggen. En als je dat wel zou kunnen uitleggen dan is de vraag of je het referendum wel nodig 

hebt om tot een besluit te kunnen komen.  

Ons systeem is gebaseerd op een vertegenwoordigende democratie. Eens in de vierjaar mogen onze 

inwoners volksvertegenwoordigers kiezen. Een echte volksvertegenwoordiger is geen meeloper , 

maar luistert naar zijn kiezer. Dat is wat anders dan dat hij blindelings volgt wat hij hoort.  En zoals 

het in de column stond: Geen ledenpop , maar een dapper, eigenstandig mens. 

En dat nu, lijkt de LADA-volksvertegenwoordiger te missen. Is LADA bang voor haar kiezer? 

Wij als raadsleden behoren midden in de samenleving te staan en moeten weten wat er leeft onder 

onze inwoners. Besturen is niet voor bange mensen, besluiten durven evenmin. Al zal het niet altijd 

even makkelijk zijn om uitleg te geven aan onze kiezers. 

Bereiken wij onze kiezer niet hier in onze gemeente Hollands Kroon? Doen wij niet aan burger 

participatie? Natuurlijk wel. Denk aan het asieldebat, denk aan kernbeheer,  denk aan  de 

zwembaden. Er zijn nog meer voorbeelden. 

Prima om als raad de kiezer meer op te zoeken ipv hier in het gemeentehuis te vergaderen maar dat 

hoeft geen 40 tot 70 duizend euro te kosten. Ja, want dat kost het voorstel van Lada per referendum. 

En dan maar niet te spreken van de campagne die wij als politieke partijen weer op moeten zetten. 

En dat gaat dan weer ten koste van het echte besturen. 

Ook onze hoogste rechtsorgaan in Nederland , de Raad van State, bij monde van vice-president Piet 

Hein Donner (gewaardeerd CDA lid)  in het jaarverslag schreef; Politici die referenda organiseren, 

scheppen valse verwachtingen onder de kiezers. En ook: als er meer referenda worden gehouden, 

kan dit leiden tot grotere tegenstellingen in de samenleving.  

Ja LADA: het is de vice-voorzitter van onze hoogste rechtsorgaan die dit schrijft.  

Gelukkig zijn en komen ook andere partijen tot inkeer. Groenlinks heeft het al uit haar 

verkiezingsprogramma geschrapt , hulde aan de partij van Eichhorn. Zelfs D’66 ziet nu wel in, na het 

Oekraïne referendum, dat het toch niet allemaal zo goed werkt en lijkt ook te twijfelen maar dat 

horen wij straks wel van de heer Klaver zelf. 



Er wordt veel gesproken over bestuurlijke vernieuwing alsof het huidige systeem niet meer goed zou 

zijn. Is dat wel zo? De laatste Tweede Kamer verkiezingen met ruim 80 % opkomst laat zien dat 

politiek echt nog leeft onder onze inwoners. Maar voorzitter, een kiesdrempel zoals onze buurlanden 

hanteren, zal ons helpen om het bestuurbaarder te maken. Kijk in onze raad: 10 partijen, vele 

overlappen elkaar met betogen en  de kiezers snap er niet veel meer van. Met een kiesdrempel zoals 

in Duitsland zouden wij hier met een aantal partijen minder zitten en zou besturen een stuk 

efficiënter kunnen en duidelijker zijn voor de keizer 

Kijk wat er deze periode is gebeurd: LADA begint met 6 raadsleden, 1 gaat alleen verder en meet zich 

een nieuwe naam aan en zit nog steeds gezellig naast als of er niet is gebeurd . Of raadsleden die 

overstappen naar een andere partijen of het heel gewoon is. En dan roepen wij dat we moeten 

vernieuwen, omdat de kiezer er niet veel meer van snapt. als de kiezers er niet veel meer van snapt, 

wij moeten vernieuwen.  Maar de kiezer snapt het heel goed. En zegt: doe normaal , neem je 

verantwoordelijkheid en ga besturen waar je gekozen bent.  

Voorzitter ik heb genoeg gezegd waarom de VVD niet voor dit voorstel is. Een raadgevend 

referendum is iets voor openbaar bestuurders die  bang zijn om te besturen en zich laten 

kwalificeren, zoals het in de column stond, als een veredelde brievenbus of anders gezegd: een soort 

weg met ons houding van het, in dit geval LADA raadslid.  

 

 

 

 


